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Dorota Korycińska 
Prezes Zarządu Ogólnopolskiej Federacji Onkologicznej 
 

 
Andrzej Duda 

Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej 
 
 
    Szanowny Panie Prezydencie, 
 
    wobec uchwalenia nowelizacji ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych  
ze środków publicznych, zwracamy się do Pana z apelem o skierowanie tej regulacji  
do ponownego rozpatrzenia przez Sejm RP. Prosimy również o przyjęcie poniższego 
uzasadnienia. 
     Poziom nakładów publicznych na ochronę zdrowia w Polsce należy od wielu lat  
do najniższych wśród państw członkowskich Unii Europejskiej. Obecnie nakłady na ochronę 
zdrowia wynoszą połowę mniej niż średnia unijna sprzed trzech lat. Dane Narodowego 
Funduszu Zdrowia wskazują, że dostępność opieki zdrowotnej na przestrzeni lat spada, 
zamiast ulegać poprawie. W ciągu ostatnich dwóch lat liczba pacjentów oczekujących w trybie 
pilnym na wizytę u specjalisty wzrosła o ponad 700 tysięcy osób. Brak odpowiedniej 
dostępności opieki potwierdzają dane organizacji pozarządowych, które wskazują, że czas 
oczekiwania na udzielenie świadczenia jest najdłuższy od czasu rozpoczęcia pomiarów w 2013 
r. Jednocześnie konsekwentne pogorszenie systemu publicznego w szczególny sposób dotyka 
najsłabszych – osoby starsze, z mniejszych ośrodków, z mniejszym kapitałem społeczno-
ekonomicznym. Nierówności w zdrowiu każdego roku kosztują wielką rzeszę pacjentów 
zdrowie, a nawet życie. 
    Uchwalony projekt ustawy obniżający przychody Narodowego Funduszu Zdrowia ze składek 
rodzi wiele rodzajów ryzyka dla systemu ochrony zdrowia. Po pierwsze, publicznie dostępne 
analizy wskazują, że w latach 2025-2028 luka finansowa systemu ochrony zdrowia może 
wynieść 216,5 mld zł. Uchwalenie wspomnianej ustawy powiększy tę wartość o kolejne 18 mld 
zł. Oznacza to pogłębienie silnej zależności sytuacji płatnika publicznego od olbrzymich dotacji 
z budżetu państwa, co jest szczególnie niebezpieczne biorąc pod uwagę wysokość oraz 
dynamikę długu publicznego. Po drugie, w dokumencie nie zawarto żadnych prawnych 
gwarancji uzupełnienia ubytku przychodów NFZ. Co więcej, w ocenie skutków regulacji nie 
przedstawiono szacunków dotyczących liczby osób, które ze względu na mniejsze obciążenia 
zrezygnuje ze świadczenia pracy i założą jednoosobowe działalności gospodarcze. Po trzecie, 
uchwalony projekt ustawy nie został poddany konsultacjom publicznym, ograniczając 
możliwość przeprowadzenia debaty publicznej nad skutkami takiej decyzji. 
 



 
 

 

 
    Pacjenci w Polsce potrzebują dostępu do opieki zdrowotnej. Wszystkie badania opinii 
publicznej wskazują, że to właśnie ochrona zdrowia jest obszarem, który w opinii obywateli 
potrzebuje poprawy. Z tego powodu prosimy o szczegółową analizę ustawy skierowanej  
do Pana Prezydenta oraz skierowanie do ponownego rozpatrzenia przez Sejm. Prosimy 
równocześnie o udział w debacie publicznej dotyczącej przywrócenia stabilności finansowej 
systemu ochrony zdrowia, bez którego dalszy dynamiczny rozwój gospodarczy oraz społeczny 
naszego kraju nie będzie możliwy. 
 
Pozostaję z szacunkiem   
 
Dorota Korycińska  
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